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Změny, které platí od října  
Od 1. října platí novela zákona o spotřeb-

ních daních, na jejímž základě budou moci 
elektrárenské firmy včetně státem ovládané 
skupiny ČEZ v budoucnu dostávat část emis-
ních povolenek zdarma. Firmy dostanou povo-
lenky výměnou za investice do modernizace 
výroby elektřiny. Na předložení investičních 
plánů budou mít čas do konce března, pak je 
posoudí Evropská komise. Hodnota investice 
má minimálně odpovídat tržní hodnotě bez-
platně přidělených povolenek, polovina inves-
tic se musí uskutečnit do konce roku 2011. 
Novela také daňově zvýhodňuje biopaliva. 
Daňová podpora se týká tzv. vysokoprocent-
ních směsí s fosilními palivy, čistých biopaliv 
první generace a biopaliv druhé generace.  

Peníze z jaderného účtu 
Obce, které se nacházejí v okolí jaderných 

elektráren, možná budou dostávat jako kom-
penzaci peníze ze státního jaderného účtu. Na 
něj odvádějí příspěvky původci radioaktivních 
odpadů. Navrhuje to novela atomového záko-
na, kterou poslanci poslali k projednání sně-
movnímu hospodářskému výboru. Tzv. jader-
ný účet vede ČNB a spravuje jej ministerstvo 
financí. Hradí se z něj příprava a vývoj hlubin-
ného úložiště pro vysokoaktivní odpady a 
vyhořelé jaderné palivo. Ke konci oku na něm 
bylo téměř 12 mld. Kč. Peníze dostávají z účtu 
už nyní obce, v jejichž katastrálním území se 
nachází úložiště radioaktivního odpadu. Nově 
by zákon plošně stanovil příspěvek 20 haléřů 
za m2 rozlohy  obce. 

Nízkoenergetický dům ČMSS 2010 
 Českomoravská stavební spořitelna vyhla-

šuje studentskou architektonickou soutěž Níz-
koenergetický dům ČMSS 2010. Předmětem 
této anonymní soutěže je zpracování architek-
tonické studie novostavby nízkoenergetického 
rodinného domu (na libovolném pozemku) pro 
tří- až pětičlennou rodinu s cenou do 5 mil. 
Kč. Soutěž je vypsána pro posluchače vyso-
kých škol stavebního a architektonického 
zaměření. Na zpracování architektonických 
projektů mají studenti čas do 29. ledna 2010. 
Výsledky budou vyhlášeny začátkem března 
2010. Na autora vítězné studie čeká cena ve 
výši 40 tisíc Kč. Autor studie oceněné na dru-
hém místě obdrží 25 tisíc Kč a autor studie 
získá cenu ve výši 15 tisíc Kč. Soutěž připra-
vila ČMSS ve spolupráci s  Českou komorou 
architektů. Soutěžní podmínky jsou zveřejně-
ny na internetových stránkách www.cmss.cz .  

Krátce Editorial 

Loňské investice do životního prostředí: 20,2 miliardy  
Investice na ochranu životního prostředí  

v Česku v loňském roce přesáhly 20,2 mld. Kč, 
a byly tak o 335 milionů vyšší než v roce 2007, 
vyplývá z údajů Českého statistického úřadu. 
Největší část prostředků, přes 
7,5 mld. Kč, byla určena na 
nakládání s odpadními voda-
mi. Neinvestiční ekologické 
náklady loni překročily  
46,2 mld., což bylo meziročně 
o 3,5 mld. méně. 

Více než 14,6 mld. investo-
valy do životního prostředí 
podnikatelské subjekty, přes 
5,5 mld. veřejný sektor. Nejví-
ce se investovalo ve Středo-
českém (3,4 mld.), Moravsko-
slezském (2,4 mld.) a Jihomo-
ravském kraji (2,3 mld.). 

Investice do ochrany ovzdu-
ší a klimatu představovaly  
3,8 mld. Kč, o rok dříve činily 
téměř 6 miliard. Do nakládání 
s odpady byly investovány 4 mld. Kč, přibližně 
o 700 milionů meziročně více. 

Vzrostl také objem prostředků na ochranu a 
sanaci půdy, podzemních a povrchových vod  

z 2,2 na 2,7 mld. Kč. Naopak se snížily investi-
ce do protihlukových a protivibračních opatře-
ní z 1,2 mld. na jednu miliardu. O 22 milionů 
méně než předloni (341 milionů Kč) se loni 

investovalo do ochrany druho-
vé rozmanitosti krajiny. 
Při srovnání s rokem 1989 
byla loňská výše ekologických 
investic téměř šestinásobná,  
ve srovnání s rekordními  
40,5 mld. Kč v roce 1997 však 
poloviční. 
Téměř dvě třetiny neinvestič-
ních nákladů, mezi něž patří 
prostředky vynaložené na 
mzdy, energii či nájemné, byla 
spojena s nakládáním s odpa-
dy, přes 8 mld. Kč směřovalo 
na nakládání s odpadními 
vodami. 
Za prodej služeb na ochranu 
životního prostředí inkasovali 
jejich poskytovatelé 30 mld. 

Kč, tržby z prodeje vedlejších produktů činily 
10,6 mld. Kč. Úspory z opětovného využití 
vedlejších produktů dosáhly podle statistiků 
2,8 mld. Kč. 

Prvních 1000 žadatelů v programu Zelená úsporám  
Celkem 1020 žádostí přišlo dosud do progra-

mu Zelená úsporám. Oproti letošnímu prvnímu 
měsíci červenci stoupl počet žádostí v září  
o 450 %. Žadatelé tak získají od státu téměř 
200 mil. Kč, které generují investice za zhruba 
450 mil. Kč. Na veletrhu realitních, stavebních 
a investičních příležitostí Finpex to řekla Irena 
Plocková ze Státního 
fondu životního pro-
středí (SFŽP). 

„Dalších 200 žádostí 
je rozpracovaných a 
dalších 200 na cestě,“ 
dodala. Téměř tři čtvr-
tiny dosavadních žada-
telů chtěly peníze na 
zateplování rodinných 
domků, další na solární 
panely na ohřev vody, 
na tepelná čerpadla a 
nejméně na kotle na biomasu. „Nejvíce podpo-
ry směřuje zatím do Moravskoslezského kraje, 
dále do severních Čech a třetí je Praha,“ uvedla 
Plocková. Podle ní SFŽP stíhá žádosti adminis-
trovat. Pomalý rozběh byl zaviněn problémy s 
informačním systémem. Za první měsíc červe-
nec získalo 107 žadatelů 17 mil. Kč podpory. 

Od 1. září začal Státní fond životního pro-
středí přijímat žádosti na zateplování bytových 
panelových domů, těch jsou zatím jednotky. 
Obce mohou žádat pouze v případě bytových 
domů, které vlastní. SFŽP zatím od radnic 
eviduje málo požadavků, protože obce podle 
Plockové disponují stále menším počtem bytů. 

Na zateplení škol ne-
mohou žádat municipa-
lity z programu Zelená 
úsporám, ale musí 
využít operační pro-
gram Životní prostředí. 
Na program Zelená 
úsporám, ze kterého 
žadatelé získávají 40 % 
podpory na náklady 
akcí, bude v letošním 
roce vyčleněno mini-
málně 10 mld. Kč. 

„Netrpíme nouzí, zdroje jsou připravené,“ 
dodala Plocková. 

Ve středu podepsal ministr životního prostře-
dí Ladislav Miko dohodu o prodeji 20 milionů 
emisních kreditů na oxid uhličitý, z nichž se 
program financuje. Už na jaře takto stát prodal 
40 milionů tun oxidu uhličitého. 
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Síť lokalit Natura se rozrostla  
Vláda na návrh ministra životního prostředí 

Ladislava Mika rozšířila v ČR síť evropsky 
významných lokalit Natura 2000 o 234 no-
vých území. Dalších 25 lokalit bylo rozšířeno, 
u 175 vládní nařízení ustavilo menší změny. 
Cekem 21 lokalit ze seznamu vypadlo. Dosud 
seznam zahrnoval 879 lokalit, po jeho rozšíře-
ní přesáhl počet takto chráněných míst v ČR 
tisícovku. Jejich rozloha dosáhla 10 % celko-
vého území státu. Ministerstvo uvádí, že tím 
bude budování Natury v ČR téměř uzavřeno.  

Biologický odpad v Semilech  
Zhruba polovina obyvatel Semil už může 

třídit biologický odpad. Třídění této komodity 
zavedla tamní radnice před rokem a od té 
doby zájem obyvatel neustále stoupá. Zatímco 
na sídlištích mohou občané třídit do speciál-
ních hnědých popelnic, lidé v rodinných dom-
cích mají od letošního roku možnost zapůjčit 
si kompostér. Radnice na jejich nákup vyčleni-
la 50 tisíc Kč a dalších 100 tisíc Kč získala od 
kraje. Zájem o kompostéry byl ale větší než 
mohla uspokojit. Město chce v projektu pokra-
čovat i v příštím roce.  

Referendum k úložišti 10. října 
Obyvatele Okrouhlé Radouně na Jindřicho-

hradecku čeká v sobotu 10. října referendum. 
Mohou se v něm vyslovit k případnému vybu-
dování úložiště vyhořelého jaderného odpadu 
v blízkém skalním masivu u Lodhéřova, které 
patří k vytipovaným lokalitám s dalšími sedmi 
místy, a k chystané výstavbě podzemního 
zásobníku plynů. Termín plebiscitu vybralo 
zastupitelstvo společně s mimořádnými volba-
mi do Poslanecké sněmovny, které se ale kvůli 
nálezu Ústavního soudu nekonají. 

Odpady Zveme vás na šestý ročník workshopu  
 

Zpracování a interpretace dat  
z průzkumných a sanačních prací 

 

25. a 26. listopadu, hotel Žďár nad Sázavou 
 

Bloky workshopu: 
• hydraulické a transportní modely  
• využití tepelného potenciálu Země, tepelná čerpadla, 
modelování tepelného toku 
• interpretační metody a využití informací z průzkumných 
dat pro navrhování a racionalizaci sanačních zásahů  
• metody zpracování, interpretace dat a využití získaných 
informací pro řízení sanačního zásahu 
• metody zpracování, interpretace dat a využití informací 
získaných z postsanačního monitoringu 
 

Odborní garanti: 
RNDr. František Pastuszek, Vodní zdroje, a.s. 
Doc. Ing. Naďa Rapantová, CSc., VŠB – TU Ostrava 
RNDr. Martin Milický, PROGEO, s.r.o.  
 

Informace a přihlášky: 
Alena Pecinová  
Vodní zdroje Ekomonitor, spol. s r.o. 
Píšťovy 820, 537 01 Chrudim III 
tel.: 469 318 422, 469 682 303-5, fax: 469 682 310 
e-mail:: pecinova@ekomonitor.cz 

Podpora energie z obnovitelných zdrojů je neúčinná  
Programy na podporu výroby energie z obno-

vitelných zdrojů (OZE) a úspor energie mají 
podle Nejvyššího kontrolního úřadu (NKÚ)  
v ČR velmi omezenou účinnost. V letech 2005 
až 2008 stát do těchto programů vložil přes  
2 mld. Kč, splnit cíl 8% podílu OZE na spotře-
bě elektřiny se však příští rok nepodaří, jak 
informoval NKÚ. 

Podle NKÚ v ČR chybí odlišení podpor jed-
notlivých obnovitelných zdrojů – ty jsou totiž 
podporovány plošně, aniž by se zohledňoval 
jejich potenciál v tuzemských podmínkách. 
„Podpora zdrojů s nejvyšší investiční nároč-
ností zvyšuje významněji cenu elektřiny, za 
kterou je prodávána konečným zákazníkům – 
platí to především pro fotovoltaické elektrárny. 
Celostátní koncepce, která by stanovila priority 
pro využití jednotlivých druhů OZE a vedla  
k cílenému směrování podpor, stanovena není,“ 
upozornila mluvčí NKÚ Radka Burketová. 
Dodala, že odborníci se shodují na tom, že 
největší pozornost si v ČR zaslouží biomasa. 

Obnovitelné zdroje jsou v ČR podporovány 
ze tří zdrojů. Vedle prostředků ze státního pro-
gramu, které přidělují ministerstvo průmyslu a 
obchodu (MPO) a ministerstvo životního pro-
středí (MŽP), podpora proudí také z operač-
ních programů EU a prostřednictvím výkupní 
ceny elektřiny. Výkupní cena je přitom ze zá-
kona stanovena tak, aby sama o sobě zajistila 
návratnost investice. „Přesto jsou tyto akce 
(podporované formou regulované výkupní 
elektřiny) zároveň předmětem dotační podpory. 

MŽP a MPO zdůvodňují zmíněné dotace tím, 
že při poskytnutí podpory posuzují investiční 
náročnost konkrétního projektu,“ upozorňuje 
na zdvojení podpory NKÚ. 

Náklady na výkupní cenu elektřiny z obnovi-
telných zdrojů jsou součástí ceny elektřiny pro 
všechny konečné zákazníky a každoročně se 
zvyšují. „Tím, že roste výroba v investičně 
nejnáročnějších zdrojích (produkce elektřiny  
z fotovoltaiky vzrostla za 1. pololetí 2009 proti 
stejnému období roku 2008 téměř devětkrát), 
stoupá významně i celkový objem podpory,“ 
uvádí NKÚ ve své zprávě. Do roku 2020 by 
ČR podle návrhu Evropské komise měla zvýšit 
podíl obnovitelných zdrojů na konečné spotře-
bě energií až na 13 %. Mezi obnovitelné zdroje 
patří vedle sluneční energie a biomasy např. 
vodní a větrná energie. Jejich podíl na spotřebě 
elektřiny byl však loni asi jen 4 %. Např. uhel-
né elektrárny loni vyrobily 43 TWh, tzn. téměř 
dvě třetiny celkové výroby elektřiny v ČR. 
Jaderné zdroje dodaly do sítě 25 TWh, tj. více 
než 32 % celkové produkce. 

Ze statistik Energetického regulačního úřadu 
(ERÚ) za letošní 1. pololetí vyplývá, že z ob-
novitelných zdrojů se vyrobilo asi 6 % elektři-
ny. Nejvíce k tomu přispěly vodní elektrárny, 
celkem 3,8 procentního bodu, jejich potenciál 
je však podle odborníků prakticky vyčerpán. 
Zhruba 1,7 p. b. se na výrobě elektřiny z obno-
vitelných zdrojů podílela biomasa. Alternativní 
zdroje elektřiny se na výrobě podílely méně 
než půl procentem. 

Produkce odpadů v Česku stoupá 
Tuzemská produkce odpadů loni stoupla 

meziročně o 800 tisíc tun na 25,9 mil. tun. 
Množství nebezpečného odpadu vzrostlo téměř 
o 16 % na 1,52 mil. tun. Jeho podíl na celkové 
produkci se mírně zvýšil z předloňských 5,2 na 
5,9 %. Údaje zveřejnil Český statistický úřad. 

Hlavními původci odpadů v ČR jsou podni-
ky, jejich činností loni vzniklo 22,2 mil. tun 
odpadů a téměř veške-
rý nebezpečný odpad, 
tři čtvrtiny produkce 
odpadů připadlo na 
310 velkých podniků  
s roční produkcí přes 
10 tisíc tun. Téměř 
polovina podnikových 
odpadů vznikla ve 
stavebnictví, za ním 
byl zpracovatelský 
průmysl. Více než 
třetinu odpadů z pod-
niků představovala zemina a kamení, na dru-
hém místě bylo železo a ocel, třetí beton. 

V obcích vzniklo 3,6 mil. tun odpadu, z toho 
produkce komunálního odpadu činila 3,2 mil. 
tun. Každý obyvatel tak za sebou nechal prů-
měrně 305 kg odpadu, tzn. nárůst o 12 kg proti 
předchozímu roku. Největší podíl na komunál-
ním odpadu představoval běžný svoz, celkem 

zhruba 72 %. Lidé stále více třídí odpad. Za-
tímco v roce 2002 činil oddělený sběr přibližně 
6 % veškerého sebraného komunálního odpa-
du, v roce 2008 jej bylo vytříděno 14,3 %, tj.  
v absolutním vyjádření 44 kg na osobu. 

Celkem bylo loni nakládáno s 28,2 mil. tun 
odpadu. Z toho bylo 7,9 mil. tun využito, tedy 
nejčastěji recyklováno. Odstraněno bylo  

5,9 mil. tun odpadu, 
což nejběžněji zname-
ná, že byl vyvezen na 
skládku. Se 14,4 mil. 
tun bylo nakládáno 
jinak, nejčastější v této 
kategorii bylo použití 
odpadu pro terénní 
úpravy. 
Dovezeno loni bylo do 
ČR 444 500 tun odpa-
dů, tj. téměř o 180 tisíc 
tun více než v roce 

2007. Naprostá většina dovozu do ČR přišla  
z členských zemí EU. Na dovozech se nejvíce 
podílely kovy, plasty a kaučuk, dále i vyřazené 
pneumatiky, papír, lepenka či odpady z výroby 
a zpracování celulózy. Vyvezeno bylo 1,87 mil. 
tun odpadů. Téměř veškerý export směřoval do 
států EU. Vyvážely se zejm. kovové a papírové 
obaly, lepenka, sklo, piliny nebo hobliny. 
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Referendum bude v listopadu 
V pražských Ďáblicích se 6. listopadu usku-

teční referendum o rozšíření místní skládky. 
Rozhodlo o tom na posledním jednání ďáblic-
ké zastupitelstvo. Původně měli obyvatelé této 
městské části rozhodovat už v plánovaném 
říjnovém termínu předčasných voleb. Kvůli 
zrušení voleb se na 7. listopadu posune také 
připravované referendum o golfovém hřišti  
v Klánovicích. Ďábličtí obyvatelé se k rozšíře-
ní skládky budou moci vyjádřit od 13.30 do  
22 hod. Otázka, na kterou budou lidé odpoví-
dat, zní: „Souhlasíte s tím, aby zastupitelstvo 
městské části Praha-Ďáblice podniklo veškeré 
kroky ke schválení příslušných územně pláno-
vacích dokumentací v takové podobě, která 
neumožní skládkování odpadů na území měst-
ské části Praha-Ďáblice a sousedících měst-
ských částí po roce 2012?“ Plánované další 
rozšíření by mělo skládku zvětšit zhruba  
o polovinu současného rozsahu. Pak by odpa-
dy zasahovaly i na území sousední Březiněvsi. 

Likvidace starých jedů  
Likvidace staré ekologické zátěže po býva-

lém státním podniku Elton v Novém Městě 
nad Metují na Náchodsku bude stát asi 40 mil. 
Kč. Nebezpečné chlorované uhlovodíky se 
musejí odstranit, protože by mohly ohrozit 
významný zdroj pitné vody v prameništi Litá. 
Kraj už rozhodl, že poskytne do roku 2012 
novoměstské radnici až 8 mil. Kč. Půjdou na 
další průzkum ve znečištěné lokalitě a na zpra-
cování projektu a žádosti o peníze z evrop-
ských fondů. Hlavní část peněz na sanaci zátě-
že by totiž město chtělo získat z evropského 
operačního programu životní prostředí. 

MPO žádá 1,4 mld. Kč na škody 
Ministerstvo průmyslu a obchodu žádá cel-

kem 1,4 mld. Kč na dotace pro státní podniky 
Diamo a Palivový kombinát Ústí, které mají 
za úkol odstraňovat staré škody související  
s těžbou uranu a uhlí. Pokud finance nezískají, 
hrozilo by podle úřadu znečištění životního 
prostředí.  

Ministerstvo financí ale tvrdí, že peníze 
nemá, napsaly Hospodářské noviny s tím, že 
vláda by měla otázku Diama řešit v listopadu. 

MŽP prodalo další emise 
Ministr životního prostředí Ladislav Miko 

podepsal dohodu o prodeji 20 milionů emis-
ních kreditů na oxid uhličitý do Japonska. Už 
na jaře takto stát prodal Japonsku 40 milionů 
tun oxidu uhličitého. Vyjednaná cena jednotky 
zůstává důvěrná, důvěrný je tedy nadále i 
celkový finanční objem této transakce, sdělil 
mluvčí ministerstva Jakub Kašpar.  

„Stále ale platí, že pro rok 2009 počítáme  
s tím, že díky obchodu s Japonskem a dalšími 
partnery bude mít program Zelená úsporám 
ještě letos k dispozici minimálně 10 mld. Kč,“ 
uvedl Miko.  

Ve Francii budou do roku 2020 miliony elektromobilů 
Francouzská vláda doufá, že do roku 2020 

budou v zemi jezdit alespoň dva miliony auto-
mobilů vybavených elektrickými bateriemi. 
Ministři pro ekologii Jean-Louis Borloo a prů-
myslu Christian Estrosi zveřejnili vládní plán, 
který má tohoto cíle dosáhnout mimo jiné po-
mocí firem s velkými flotilami vozidel. 

Směřování k ekologičtější dopravě má pod-
pořit prodloužení po-
skytování bonusů až 
do 5000 eur (125 tisíc 
Kč) pro vozidla, je-
jichž emise jsou nižší 
než 60 g kysličníku 
uhličitého na ujetý 
kilometr, a to mini-
málně do roku 2012. 
Dotknout by se to 
mělo prvních 100 tisíc 
aut. Dalších 50 tisíc 
vozidel si má v průbě-
hu pěti let pořídit nejrůznější koncerny, od 
státní pošty (10 tisíc kusů), po elektrárenský 
gigant EdF, státní dráhy SNCF, vodárenskou 
společnost Veolia až státní úřady a městské 
radnice. Do roku 2015 by různé společnosti 
mohly nakoupit dalších 50 tisíc těchto aut. 
Zátěž pořizovacích nákladů by měla u firem 
pominout mnohem nižšími náklady na provoz 
a údajně dlouhá životnost aut. 

Očekává se, že první ryze elektrická vozidla 
se začnou v zemi prodávat masově od konce 
příštího roku. Tento trh se má ale rozvinout 
naplno až bude automobily možné pohodlně 
dobíjet doma a v zaměstnání. Síť asi 4,4 milio-
nu dobíjecích stanovišť by měla být k dispozici 
do roku 2020. Od roku 2012 mají parkovací 
stání disponovat povinně zásuvkami na dobíje-

ní. Vláda doufá, že je 
na svá parkoviště 
umístí také nákupní 
centra, kina nebo hote-
lové řetězce. 
Už za rok by se mělo 
začít experimentovat s 
vyměňováním baterií, 
které pro automobilku 
Renault vyvinula spo-
lečnost Better Place. 
Baterie, jejichž výrobu 
se stát zavázal finanč-

ně podporovat 125 mil. eur, by měly používat 
zpočátku taxíky v pařížské oblasti. 

Předpokládané investice přesahují 4 mld. eur. 
Ministři připomněli, že je to méně než 30 mld. 
eur zaplacených Francií za spotřebu nafty do-
pravními prostředky v roce 2008. Francie také 
usiluje o dosažení společné politiky v této otáz-
ce s ostatními státy Evropské unie. Spolupráci 
má již slíbenou od Německa. 

Čtěte odborný měsíčník ODPADY. Ukázkové číslo zdarma si můžete  
objednat na adrese http://ib.ihned.cz/predpl/a/nazk.php?amp=iHNed&tit=OD 

V USA zahájila provoz největší větrná farma na světě 
V americkém Texasu spustila činnost zatím 

největší větrná farma na světě o celkové kapa-
citě výroby 781,5 megawattu. Uvedla to spo-
lečnosti E.ON, která je jejím majitelem.  E.ON 
investoval do farmy blízko města Roscoe  
o rozloze 100 tisíc akrů, tedy 40 969 hektarů,  
1 mld. USD (17,5 mld. 
Kč). Farma má 627 
větrných turbin, které 
jsou schopné vyrobit 
energii pro více než 
230 tisíc domácností. 

„Dokončení největší 
větrné farmy na světě 
si vyžádalo investici 
více než 1 mld. USD, 
koordinaci s více než 
300 majiteli půdy a 
vedení více než 500 
zaměstnanců,“ uvedl 
generální ředitel severoamerické divize obno-
vitelné energie E.ON Steve Trenholm. 

Texas se v roce 2006 stal americkou jednič-
kou ve výrobě elektřiny z větru s celkovou 
kapacitou 2400 MW. Od té doby se kapacita 
podle státního energetického operátora zvýšila 

na 8335 MW. Další projekty jsou nyní ve vý-
stavbě a v příštích letech by se díky nim měla 
současná kapacita větrných elektráren v Texasu 
více než zdvojnásobit. 

Nový větrný park překonal dosavadní světo-
vou jedničku, kterou byla blízká větrná farma 

Horse Hollow s kapaci-
tou 735,5 MW. Tu 
vlastní firma NextEra 
Energy Resources.  
E.ON Climate provo-
zuje po celém světě 
větrné farmy s celko-
vou kapacitou 2600 
MW. Z toho v USA 
mají jeho větrné elek-
trárny kapacitu 1488 
MW, většina z nich je 
právě v Texasu, napsa-
ly agentury AP a Reu-

ters. Firma také nedávno zahájila výstavbu 
velkého parku v Británii. Po dokončení projek-
tu bude největší větrnou elektrárnou na světě  
v moři s celkovou kapacitou až 1000 MW, což 
je pro srovnání kapacita jednoho bloku české 
jaderné elektrárny Temelín. 

Ekologie 
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Na vrcholu Milešovky bude čistírna  
Na vrcholu nejvyššího kopce Českého stře-

dohoří Milešovce chce Ústav fyziky atmosfé-
ry, který zde má svoji meteorologickou stani-
ci, postavit čistírnu odpadních vod. Na vrchol 
hory ležící v chráněné krajinné oblasti nevede 
žádná cesta pro automobily, vše sem budou 
muset dělníci dostat pomocí nákladní lanovky 
a udělat ručně. Vedoucí hospodářské správy 
ústavu Petr Zacharov řekl, že se stavbou chtěli 
začít již letos, dosud ale nemají kvůli ochraně 
přírody všechna potřebná povolení. 

WWF vadí odpad v moři 
Světový fond na ochranu přírody (WWF) 

vyzval italskou vládu, aby se zabývala toxic-
kým odpadem, který je s největší pravděpo-
dobností skryt ve vracích lodí potopených  
u italských břehů. Informovala o tom agentura 
AFP. V dopise adresovaném premiéru Silviu 
Berlusconimu a dalším předním politikům 
žádá předseda italské pobočky WWF, aby byl 
jmenován zvláštní komisař pověřený zjištěním 
vraků a jejich zabezpečením a aby na to byly 
uvolněny finanční zdroje a vyčleněni kvalifi-
kovaní pracovníci. 

Komise pro ekologickou zakázku 
Ustavení komise, která bude hodnotit nabíd-

ky v tendru na obří státní zakázku na odstraně-
ní ekologických škod v hodnotě přibližně  
115 mld. Kč, schválila vláda. Lhůta pro podá-
ní nabídek uplyne 13. října. Do druhého kola 
tendru postoupily firmy Geosan Group, Mari-
us Pedersen Engineering a společnost Envi-
ronmental Services. Ve druhém kole rozhodne 
cena, kterou uchazeči státu nabídnou. 

Nový sběrný dvůr 
Obyvatelé pražských Jinonic a Košíř mohou 

odkládat odpad v novém sběrném dvoře.  
V ulici Klikatá ho otevřela pátá městská část. 
Vybudování sběrného dvoru radnici stálo  
6,5 mil. Kč. Sběrný dvůr bude provozovat 
společnost Pražské služby.  

Omluva 
V minulém čísle newsletteru byl otištěn 

článek pod názvem „Bude v ČR síť spaloven 
směsného odpadu?“, v němž se vyskytly infor-
mace nezakládající se na pravdě. Čtenářům i 
společnosti Bioprofit, která byla v textu zmí-
něna, se omlouváme.  

 

Redakce časopisu Odpady 
 
Pozn.: Chybné informace uvede na pravou 

míru článek Ing. Tomáše Dvořáčka 
(Bioprofit), který bude otištěn v říjnovém čísle 
časopisu Odpady (vychází 14. 10.) 
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Janota: Tendr se musí dotáhnout do konce 
Tendr na likvidaci ekologických škod v hod-

notě desítek miliard korun je nutné dokončit, 
aby se stát vyhnul žalobám a případným arbit-
rážím. Na konci soutěže vláda rozhodne, zda 
cenovou nabídku přijme, či nepřijme. V pořadu 
ČT Otázky Václava Moravce to řekl ministr 
financí Eduard Janota. „Není možné tendr 
zrušit, o tom tendru může 
pozitivně nebo negativně 
rozhodnout – bohužel až po 
mém podpisu – vláda,“ řekl 
Janota. Jeho povinností prý je 
vybrat ze tří nabídek nejnižší 
cenu a předložit ji vládě. 
Pokud se vládě cena nebude 
zamlouvat a nabídku zamít-
ne, tendr automaticky skončí 
bez hrozby žalob. Podle Ja-
noty by vláda měla dostat od 
politiků „jasné mantinely“, 
jaká cena je ještě přijatelná. 
„Jestli 50 miliard je dobrá 
cena nebo 80 miliard je špat-
ná cena,“ řekl Janota. Poskyt-
nuté garance jsou 115 mld. 
Kč, což může být teoreticky maximální hodno-
ta zakázky. Podle Janoty i jeho předchůdce 
Miroslava Kalouska (TOP 09) to však bude 
méně. Další bývalý ministr financí Bohuslav 
Sobotka (ČSSD) považuje celý tendr za 
„chybně koncipovaný“. Vláda prý dělá výběro-

vé řízení na něco, čehož hodnotu nezná, a tendr 
by měla zrušit. 

Problém s určením správné ceny připouští i 
Janota. Odhad celkové výše garancí je podle 
něj od počátku rozporuplný, v 90. letech stát 
prý dával garance do výše hodnoty základního 
jmění privatizovaných podniků. Kalousek po-

važuje tendr za nejrychlejší 
variantu řešení problému, 
který prý s případným záni-
kem tendru nezmizí. „Pojede 
se stovkou jednotlivých ten-
drů stylem ,ukradni si každý, 
co můžeš‘,“ vyjádřil Kalou-
sek skepsi nad případným 
rozdělením obří zakázky na 
menší. Sám by měl problém 
označit cenu za výhodnou, 
pokud by přesáhla 60 % výše 
garancí, řekl. 
Lhůta pro podání nabídek 
uplyne 13. října. V tendru, 
který je jedním z největších 
za existenci ČR, pokračují tři 
firmy z původních šesti, Geo-

san Group, Marius Pedersen Engineering a 
společnost Environmental Services. Po předlo-
žení nabídek má ministr financí 90 dnů na 
rozhodnutí a předložení materiálu vládě.  
O výběrovém řízení tak bude rozhodnuto 
nejdříve na přelomu roku.  

Ministr životního prostředí rozdal ceny 
Ministr životního prostředí Ladislav Miko 

rozdal resortní ceny. Výběr oceněných osob-
ností ukázal, jak pestrá může být škála činností 
prospívajících životnímu prostředí. Část cen 
putovala i do zahraničí. Ministerská ocenění 
získali v pražském Divadle Járy Cimrmana 
např. úřednice zodpovědná za ekologickou 
agendu v době předsednictví EU, zakladatel 
ekologické výchovy v Česku, ředitel firmy 
vyrábějící ekologicky šetrné barvy, objevitel 
pramenů Amazonky a amatérský fotograf. 
Poslední ze jmenovaných – hudebník Dan 
Bárta – si společně se spoluautorem Alešem 
Dolným odnesl čestné uznání za publikaci 
Vážky České republiky. Miko tímto nově udě-
lovaným oceněním odměnil ještě autorské 
týmy dalších čtyř publikací včetně ve sloven-
štině vydané knihy Voda pro ozdravění klimatu 
– Nové vodní paradigma.  

Cenou udělenou in memoriam připomenul 
prvního československého ministra životního 
prostředí Josefa Vavrouška. Vavroušek podle 
Mika nejen položil základy české moderní 
legislativy v oblasti životného prostředí, ale 
stál u zrodu spolupráce všech evropských zemí 
a zemí bývalého Sovětského svazu v ochraně 
životního prostředí, která pokračuje v progra-
mu Životní prostředí pro Evropu v rámci Ev-
ropské hospodářské komise OSN. 

Hlavní ocenění večera, tedy Cenu ministra 
životního prostředí, kterou představuje skleně-
ný ledňáček, získalo vedle Vavrouška dalších 
sedm osobností: Jan Čeřovský, který v Česko-
slovensku inicioval a koordinoval systém nauč-
ných stezek a teoreticky i prakticky se zabýval 
kulturně-výchovným využíváním chráněných 
území; vedoucí katedry fyzické geografie a 
geoekologie na Přírodovědecké fakultě UK 
Bohumír Janský, který se svým týmem objevil 
skutečné prameny Amazonky; životem ve vodě 
se během vědecké kariéry zabýval další z oce-
něných – Jan Pokorný; laureátem večera se stal 
také Jan Willem Jongepier z Nizozemska, který 
žije na Moravě – je odborníkem na botaniku a 
mykologii; dalším oceněným se stal Tomáš 
Jelínek, generální ředitel společnosti Barvy 
Tebas, která drží sérii ekoznaček Ekologicky 
šetrný výrobek. 

Do zahraničí putovaly dvě ceny. Jednu z nich 
získal strážce Správy Národního parku Malá 
Fatra na Slovensku a spoluzakladatel nezisko-
vé organizace Ochrana karpatské divočiny 
Miloš Majda. Pracoval na zmapování hnízdící 
populace orlů skalních a sokolů stěhovavých a 
podílí se na filmovém a vědeckém projektu 
Návratu rysů do volné přírody. Druhým zahra-
ničním oceněným se stal ředitel Správy Národ-
ního parku Bavorský les Karl Friedrich Sinner.  
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